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Året som er gått
Som vanligharvi lageten Julehilsensom blirsendttil alle medarbeidere,vennerog andre

interesserte.Meddettelille heftetvil vi takkeforhjelpog støtte.Takkengårfremforalt til

alle dem som harsvartpåspørrelistenevåre;deresflittigearbeidbetyratennånoenmur-

steinerer føyet til "kulturbygger.Og svarenekommertilnytteog glede!

Det største som hendte i året som gikk er NEG'sflytting fra Bygdøy til universitets-

området påBlinderni august.Vi sitternåi densammekorridorensom Avd. foretnologi

og Avd. for folkloristikk,vårestørste"kunder"(menvi er fortsatten egen, fri stiftelse!).

Nærhetentil studenteneharalleredeførtmedseg at omkringti personeri høst harvært

inneog diskutertmulighetenforå brukematerialetilsinehovedoppgaver.

Enannenviktig hendelseer atvi i oktoberfilckvårtforslagtil langtidsplan(1993-1997)

godkjentav styret.Den listeroppmangeemnersom detforhåpentligvisvil bli spørrelis-

terom og skissererogså en del andreinnsamlingskampanjer—prosjektsom derevil få

lese om i sNEGlen etterhvert(detlille kontaktbladetharforøvrigkommetmedfire num-

meri år).

De spørrelistersom er sendtuti år er følgende(antallsvarpr.20.11. i parentes):

des. 1991 160Tingeneog vi (98)

juni 1992 161 Nasjonalfølelse (97)
okt. 1992 162Religiøserfaring (30)

Liksomforrigeårharpersonaletprøvdå lageet "stedportrett"gjennomfotograferingav

offentlig miljø, noen intervjuermed nøkkelpersonersamtinnamlingav aktuelle lokale

småtrykk.Denne gangenvalgte vi Son i Vestbykommune,Akershus.Stedeter besøkti

juni og november,til sammen9 dagsverk.

"OperasjonDagbok"hartil nå gitt dag- og regnskapsbøkerfra 87 personer,og ennå

drypperdet inn nyttstoff.

Det s.k. Hytteprosjektet,som pågikkårene1988-1991,harresultert1firerapportersom

ble publisertsiste vår. 1juli kom et hefte om de norskepolititroppenei Baggbble i

Sverige, som helt bygger på spørrelistesvarfradeltakere.Skrifteter forfattetav en av

disse, produsertved NEGog gitt ut i Forsvarsmuseetssmåskriftserie.

Göran Rosander

dagligleder

ISBN 82-91161-06-2 Omslagstegning: Nils Hjermann
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FORSAMLINGSHUSET - BYGDAS STORSTUE

Denne publikasjonener ledd i en undersøkelsesom er underarbeid,derdet fokuserespå

forsamlingshussom kulturminnerfraen merfortid.Nårsamfunnsforholdeneendrerseg

raskt,mistermange spesialisertebygningerog anlegg fortsin opprinneligefunksjonog

ståri farefor åjevnes medjorden.Medde fysiskesporenegårogså andreminnerraskere
tapt.Forå få innblikki den sentralerollenforsamlingshusetharspilt i mange lokalsam-
funn, ble det høsten 1990 sendt ut en spørrelisteom forsamlingslokaler(liste 155 B),

distribuertgjennomNEGs kontaktnett.Samtidigble en kortversjonav spørrelisten(155
A) utarbeidetog distribuertvia sentraleforeninger.Responsenpå spørrelistenharvært
imponerende—noe som Iseg selv bekrefteratdeter en viktigside ved hverdagslivetdet
fokuserespå. Spørrelistebesvarelsenedannerbasis i undersøkelsenog blirsupplertmed

annetkildemateriale:intervjuer,bygningsregistreringer,arkivaliam.m.

Foreningstid

Tiden fra 1840 og framovervarpregetav en frodigvekstav frivillige foreninger,lag og
organisasjoner.Det varforeningermedreligiøst,humanitærtog sosialt formål,og det var
yrkesforeninger.Foreningenefylte et behov for nye sosiale båndi en tid da gamle bånd
og sosiale grupperingerble sprengt.Mangeforlotgårdenog slo seg ned i nye og gamle

tettsteder.Vernetsom det ganile samfunnethaddegitt, vari ferdmed å brytesned. Disse
foreningeneog lagene drev en mangslungenopplysnings-og kulturvirksomhet,og det

oppstoetterhvertet behovforegne møtelokalersom rammerundtforeningsvirksomheten.
I regi av misjonsforeninger,avholdslag,ungdomslagog arbeiderforeningerforegikkdet
en storstiltbyggevirksomhet,som varspesieltsterki periodenfra 1870til 1940.

Vekkelseog oppbyggelig arbeid

De eldstebedehusenekansporestilbaketil 1840-årene.Til å begynnemedholdtmenighe-
ten møtene og gudstjenestenerundti stuenehos folk. Menettersommenighetenvokste i

antallmedlemmerog aktivitetsnivå,meldtebehovetseg forstørreog meregnete lokaler.
Foreningenetok til å bygge selv. Huseneble bygdoversammelest:storsalmed podium,

lillesal, kjøkken,gang og galleri.Hvorvidtdet ble avsattromforlitensal varavhengigav
størrelsenpå det bygget manplanla.Storsalenvaråpenheltopp til røstet,og dennebyg-
gemetodenforutsatteflere avstivninger—vertikaleavstiverelangsveggene og horisonale
avstivereundertaket,ofte i jern.Påpodietvardetplass til en prekestolog et orgel, og på
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fondveggen bakvardet gjernehengtoppet parbildermedreligiøsemotiv. Denne beret-

ningenfraAsmaløyskildreret typiskbedehusinteriør:

1selve salen er det høyt undertaketog i dette2 luftelukersom kan åpnesnedenfra
ved hjelp av snorer.Nården storerundbrennerovneni sin tid vari virksomhetog
salen full av mennesker,da trengtesdisse luker. Ved salens østre vegg, motsatt
innkomstdørene,ståren talerstolmed et kristusbildepå veggen bak. En svingbar
parafinlampemedskjermvari tidligemtidermontertpåtalerstolenog ga lys forden
talende. Ved siden av talerstolen,på sydsiden,sto orgeletog i 2 rekkerpå gulvet
lange malte trebenkermed ryggstø. Frataket hang i tynnejernstenger3 parafm-
lampermed 30 linners brenneresom sammenmed 2 vegglamperpå hver side av
langveggenesørgetfor belysningen.(NEG29599 Asmaløy,Hvaler)

Eksteriørmessigvarbedehuseneforholdsvisenkle.Vindusdetaljenekunnei noen tilfelle

gi assosiasjonertil kirkearkitekturen,menofterehaddehuseneen enkelog spartanskform

som mest av altminnerom detandreoffentligebyggetpå landsbygda skolebygningen.

Som oftest var det lokale byggmestresom både tegnet og reiste husene. Arkitekthjelp

forekombareunntaksvis.

Nårdet gjelderKils bedehus,vardet SveinungJohnsensom bygde det. Hanssønn
som vartømmermannpåseilskutervarmedsin fardahusetble byggeLHanfortalte
meg: "Farbadmeg skriveopp Bibelordpåalle stokkenei loftetså de troendeskulle
være omgittav Herrensløfter".Det varvanligebenkeri salen.Det varen platform
med talerstol.1 Kils bedehusvardeten stortavleover prekestolen,derdet sto med
gotiske bokstaver:"Jeger Veien, Sandhedenog Livet, ingen kommertil Faderen
udenved mig".Pået lite teppepåprekestolenstod:"Bereddig til at mødedinGud".
På denne veggen var også grunnreglene for bruken av huset. (NEG 29705
Sannidal,Kragerø)

Bedehuseneble selvsagt bygd førstog fremstforå rommereligiøse aktiviteter:gudstje-

neste, søndagsskoleog andreaktiviteterknyttettil menighetsarbeidet,slik som sangøvel-

ser og basarer.Men ettersombreddenog variasjoneni det lokale foreningslivetvokste,

meldtebehovetforegnete møtelokalerseg forfullt,og i en del bygdelagble bedehusetsy-

nonymtmed forsamlingshuset—og ga romforen rekkeverdsligeaktiviteteri tillegg til de

religiøse.

Men ettersombedehusenevar vigslet, vardet fastsattstrengereglerfor bruken,bl.a var

dansikke tillatt.Folkedansharståtti en særstillingog ble akseptertenkeltesteder.Bede-

husetble leid borttil mangeav foreningenei lokalsamfunnet;detvarettertraktetnårstore

anledningersom jul og 17. mai skulle markeres,og i en del tilfellerble det brukti offi-

sielle sammenhengersom valglokaleog til sal forherredsstyremøter.Mangfoldeti bruken
kommergodt frami dennenedetegnelsenfraRandaberg:

Førstegangjeg var i Forsamlingshusetvari mai 1921—treårgammel.Da ble jeg
vaksinertmotkopperav en sykepleierske.Redskapethunbruktevaren penn,påsto
jeg etterpå.Påhjemturenetterpåsattjeg påbunnenav skysskjerraog hørtepå lyden
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fra de jernbeslåttehjulamot veigrusenog hovslagene fra hesten som småtravet
hjemover.

Elleve år senere —i 1932 —var vi konfirmanterder —innbudt til fest av
menigheten.Tilstedevarnaturlignok—ogsåen yngreprestefamiliesom vartilsatti
bygda. De omkom alle i et skipsforlisen tid etterpå—noe som gjorde et sterkt
inntrykkpåmeg som påalle andrei bygda.

Aretettervardetavslutningsfestfoross eleverpåFramhaldskolen.Lærerenholdt
en tale med emne: Æraog kjærleik på sitt perfektenynorsk.En tale med sterk
appell til oss elever. Vi følte oss vurdertsom voksneselvstendigemennesker.Som
alltidpå festene hervarsletliflig duftav kaffe tidligom servering.Og stemningen
steg i taktmed røkskyeneav tobakketterpå.Slik også nårRandabergHandelslag
haddesine årsmøterfor fullsatthus. Særligda de siste årenefør krigen.Tenårin-
gene var også godt representert,mende var vel mest interesserti wienerbrødene.
Mende varmedi miljøetog lærtevel noe.

Ellersvarjeg iblantpåvekkelsesmøternårtilreisendeemmisærerkom på besøk.
De "verdslige"søkte seg opppågalleriet.Det varen følelsesladetstemningpådisse
møtene.(NEG29379 Randaberg)

Fratidtil annengikkdetreligiøsevekkelseroverlandet.Vekkelsesbevegelseneframhevet
nødvendighetenav personligomvendelse,gjernesomen plutseligog tidfestetbegivenhet.

Slike lokale vekkelserresulterteofte i byggingav egne møtesteder.Denne beskrivelsen

fraBerlevåggirinntrykkav hvordanarbeidetmedå sprebudskapetforegikk:

Berlevåg KristeligeForeningble stiftet i 1904 etter at det haddeværtholdt vek-
kelsesmøteros samlingersiden 1893. Begynnelsenvarat AnnaTeiglandkom til
Berlevåg og samlet folk. Hun gikk hjem til folk og forkynte. I 1894 kom hun
tilbake. Da leide hun et bryggeloftder hun holdt møter. Det sies at det kom så
mangefolk at bryggenholdtpå å falle sammen.Talerstolenvaren tom fiskekasse,
andre tomme fiskekasserog hvelvede linestampervar benker.Samme åretkom
Syver Østgård til Berlevåg. Han fungertesom misjonssekretærfor Det norske
Misjonsforbundog reiste dessutensom forkynner.Han holdt møtene sine på en
kaMsom varledig for høstenog vinteren.Våren1905 ble det førstemisjonshuset
bygget. I 1906 kom en storstormsom la huset i ruiner. I 1908 ble det andre
misjonshusetreist.(NEG30096 Berlevåg)

I bedehusetvardetromforalle, storesom små.Det fantesaktivitetersom varspesieltbe-
regnet på barn,slik som søndagsskole og barnekor.Men også på de vanlige møtene

bruktebarnaå være til stede, og spesielle opplevelserfrabedehusetharbrentseg inn i
hukommelsen,slik dennekvinnenfortellerfraRandaberg:

Maleriet som henger på frontveggen,og mest dekkerheile veggen, er malt av
KristianEdland.Eg huskargodt fyrstegongeneg så det biledet,men kunneikkje
huska kva tid dei fekk det. Men så ringdeeg til KristineEdland,hu er datterav
Kristian.Og hu fortalte:Det er eg som sit på skammelen,eg var5 år då far malte
det, og eg huskardet godt. Det vari 1919, Svend Foldøyhaddevekkelsesmøteri
Randaberg.EdlandboddepåMosterøyog reistetil Randabergpåmøte.Hanhadde
spurtom ikkjeleiaranei Randabergkunnefå med Foldøyenog komatil Mosterøy
og ha møter.Jo, dei roddei småbåtfråRandabergkvarkveld. Derkom mykjefolk
og vekkelseblei der.Dei blei trøytteav å ro,og fekktaki ein motorbåt,og Kristine
fortaldeatheile øya blei med.Farblei så gladatdei ville gi dei i Randabergnoe,og
hanlagadetstoremaleriet,og dei tokdeti båtenog roddetil Randabergmeddel

Malerietheiter"NårJesuskommerinni huset".Deter familientil KristianEdland,
og er maltinne i stova hans.Eg huskardetgodt,eg varbare11år.Me varpå basar
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og eg troddedet sko loddastut,og varsikkerpåateg sko vinnadetog tenkteberre
påkorleiseg sko få detmedheim.

Eg huskar17. mai festanepå bedehuset.Det varlosjensom haddedel, og der var
folkeviseleik euer talenog maten.Me ungarfekksitjaog sjå pådei vaksnenårdei
leika.Det likame veldiggodt.(NEG29660 Randaberg)

Arbeidfor norskdomog målsak

Den frilynteungdomsrørslaopponertemotdentrangsynthetensom pietisteneetterderes

oppfatningrepresenterte.I visse bygdelagderkristenfolketsto sterkt,fikkikkeungdoms-
laget brukebedehuset, fordi folkeviseleiken, som var en viktig del av ungdomslags-

arbeidet,ble betraktetsom "fandensstyggedom".Nårdeti tilleggkunnevise seg vanske-
lig å få brukeskolenhvis lærerenvarpietistiskanlagt,ble løsningenå skapeegne alterna-
tive møteplasser—det vil si byggeeget hus.Etav de eldsteungdomshusenevi kjennerer

husetRudlå,bygd i 1893 i Sandnes.Ungdomslagenehaddeen sterketableringsbølgefra

1890 og frammot 1930, og særligsterkvarbyggevirksomheteni de to førstetiåreneav

vårtårhundre.Blant de viktigste sakene ungdomslagenearbeidetfor var målsaken,og

bådebladarbeidog amatørteatervirksomhetinngikksom viktigleddi bestrebelsenepåå
fremmedet norskemålet. Ivaretakelsenav dennasjonalekulturarveni formav rekonst-
ruksjonav bygdedrakterog folkeviseleikvarancheviktigeungdomslagsaktiviteter.

Utleie av ungdomshuset,utenomlagetsegne møterog fester,vari året 1903 slik:
Salen og stuenmed kjøkken,altsådet som stodtil rådighetav huset,kr.15.Sal og
stue hver for seg kr.10. Av andrelover vedtattdette åreter denne: "underfore-
ningens møderer tobaksrøkningforbudt,ligesom det ikke er tilladt at spytte på
gulvet".Ulike foreningerharseu dagenslys i dettehuset.Kannevnenoen:Sangog
musikkforening,Avholdsforening,Kvinneforening,Foreningfor Fredsakenm.m.
Det er grunntil å merkeseg de mangekulturtilbudsom ungdomslagetstilte opp
med: Da unionsoppløsningennærmetseg, ble det flerediskusjonsmøtermed tema
republikkeller monarki,og også om fredsakog sosialisme. Noe som stadig gikk
igjen som diskusjonstema.varom røyking,kortspillog fyll vartillattunderfester.
Også lagetsavis "Prøven"tokoppdisse brennbarespørsmål.Som dette:"2.juledag
avholdtTillid Ungdomslagsin tradisjonellejulefestpåUtheim.Alt forløbstille og
pyntelig,og folk dansetog moredesig intilserveringentoktil, og noen tullebukker
som hadde slått i sig for meget hjemkok,klagde paamaten.Paagrundaf slags-
maal,maauedansenavlyseskl. 4 morgen."

Utoveri mellomkrigstiden,medarbeidsløshetog krigstrussel,ble salen oftereenn
noengang leiet ut for diversesammenkomster,og ulike politiskevarianter,frayt-
terstevenstretil NS haddesine møter.Herble også Unset Kretslagav Folkeunion
for rettog fredstiftet8-2-1931. Initiativtagervardr.philos. Lilly Hebersom resi-
dertei Nordistu-Unsetdentid.

I midtenav 1930-årable det spørsmålom å oppretteen filial på Unsetmedbøker
fraØvre RendalFolkebibliotek.BøkeneskulleoppbevarespåUtheim,og som bib-
liotekarvalgtesbestyrerenav husetog telefonsentralen,Ole Opseth.Og aldriharvel
tidas litteræregrøde vært livligere diskuterteller fordøyetenn i disse yrkesløse,
hårdetrettiåra.Bøker som stadig gikk igjen var "Framennesketil Soldat" en
skildringfraen krigsom aldriskullekommeigjen.Og "MarkensGrøde",bokaom
framtidsdrømmenforungdommenav dagen.Så kom fonnørkelsesåret1940.Lens-
manneni Rendalenberammetet ekstraordinærtmøte på ungdomslokaletUtheim
hvorhanpresiseneatforframtidamåttetillatelseom sammenkomsterinnhenteshos
ham, og likeså at all agitasjon mot NS var på det strengeste forbudt.Så gikk



6

krigsårene uten festligheter av betydningfor lokalet,men kanskje desto mere, som i
gamle dager, fest i stuene bortpå gårdene. (NEG 29446 Rendalen)

Amatørteatervirksomheten, som ble svært populær, forutsatte brukbare sceneforhold. De

første ungdomshusene hadde kun en enkel scene, ikke så ulik de podiene som fantes i

bedehusene.

Både Skogklang og Fram hadde en en sal på ca. 60-70 m2 og et mindre rom pluss
kjøkken ved siden av. På ene tverrveggen var scenen og på andre et galleri hvor det
var garderobe. Trappa opp dit var en liten gang på framsida av huset. Grue
Ungdomslag var opp gjennom årene et meget aktivt lag. Her ble holdt leikarrings-
kurser, oppført skuespill m.m. Hulda Garborg var sogar her og ledet et kurs. Per-
sonlig har jeg spilt med i fiere skuespill. Det morsomste var da vi oppførte "Hu
Dagmar" av Ove Ansteinson og hadde hans kone Eli som instruktør. (NEG 29378
Grue)

Utover på 20-tallet ble det bygd mer avanserte sceneinstallasjonermed omkledningsrom

på siden med trapp opp fra salen, og med heise-anordninger for sceneutstyr. Et dekorert

sceneteppe var med å gi interiøret preg, sammen med inskripsjonermed ulike motto over

sceneinngangen.

Innvendig fikk huset et håndmalt sceneteppe av "Napoleons-profilen", som er en
kjent fiellformasjonpå Engeløya.Over sceneåpningenble det malt følgende inskrip-
sjon: "Jo større sak, dess tyngre tak, men desto større seier". Ord som mange på
innvielsesfestenkunne identifisereseg med. (NEG 29488 Steigen)

Forøvrig var planløsningen i mange tilfeller lik den som fantes på bedehuset: storsal med

scene, lillesal, gang og kjøkken og ofte galleri. Formspråketkunne i noen tilfeller gi asso-

siasjoner til nasjonal storhetstid, men slike hus tilhørte likevel unntakene. Arkitekttegnete

huskom forholdsvisseint inn i bildet, utover på 20- og 30-tallet,og arkitektene tok gjerne

hensyn til den ideologiske dimensjonen og la vekt på å få med "historiske" elementer.

Byggmesterhusene var først og fremst nøkterne og spartanske både i form og uttrykk.

Når foreningene selv hadde hånd om byggeprosessen,bygde de ut fra de nære forbildene

—bedehuset og skolen. Mange ungdomshushadde derfor, på linje med arbeider-lokalene,

en "bedehuslignendeenkelhet".

I noen bygdelag bidro oppstartingen av ungdomslag til at bygda ble delt i to; de som til-

hørte bedehuset og de som soknet til ungdomshuset. Byglandsfjord i Aust-Agder var ei

slik bygd:

Noe senere kom forsamlingshuset for kristelig virksomhet, Fredheim, og det fri-
lynte forsamlings- og danselokaletFjellklang.Motsetningenevar store. Bilen kom i
1910. Det avfødte følgende kraftsalve fra talerstolen i Fredheim: Tenk når Gud
kommer i bil for å hente sine i Fredheim, da blir de i Fjellklang sittende skuffet
tilbake.
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Saniteten og avholdsforeningen leide Fredheim til sine virksomheter, mens
omreisende sirkuser og fllmfremvisere fikk plass i Fjellklang. (NEG 29426
Byglandsfjord)

Frå før av var bedehusetVonheim reist i 1905. Det låg berreca. 100 meter frå
Ungdomshallen. Det religiøse folket sig med ublide auge på tiltaket med
Ungdomshallen. Dei mest fanatiske kalla ungdomshusetfor Satans Synagoge.
(NEG 30095 Bygland)

Arbeid for renferd og frihet

Arbeiderforeningenebegynteå bygge hus utoveri 1880-og 90-årene.De førstehusene

ble bygd av borgerligearbeiderforeninger.Disse foreningenehaddeklarepaternalistiske

trekk,og i en del tilfellerbidrosentralesamfunnsstøttermedbetydeligeøkonomiskebeløp

slik at egne hus kunne realiseres.Eksempelvisble HadseløenArbeiderforeningenpå

Melbui Nordlandstiftetpåinitiativav Melbusgrunneier,som bl.abidromedgratistorot,

slik at husetkunnereisesalleredei 1898,bareto åretterat foreningenvarblittstiftei Til

gjengjeldfikk lokalsamfunnetet forsamlingshussomkunnebrukestil alt fragudstjeneste

om søndagentil foreningsfestermedmusikkog dans.(NEG20500 Hadsel).

Ettersomfagforeningenevokstei bådestyrkeog antallframmot 1900-tallet,meldtebeho-

vet seg for egne hus. SpjærøyFolkets Hus på Hvalerregnes for det første egentlige
FolketsHus. Det ble bygd av den lokale arbeiderforeningeni 1898. Etterhvertkom det

fler Folkets Hus til, dels ved at arbeiderlokaleri borgerligearbeiderforeningerseie ble

omgjorttil Folkets Hus ved at de "bleerobret"eller overattav de radikaleforeningene,

dels ved at det ble reist helt nye hus. Opprettelsenav et eget FolketsHus Fondi 1910

bidrosterkttil densterkebyggeaktivitet.

Aten slik overtakelsekunneledsagesav en viss dramatikk,viserfølgendebeskrivelseav

"erobringen"av ArbeidersamfunnetslokalepåSkotfossi juni 1906:

Alleredei 1895ble denførstearbeiderforeningenstiftet.Den fikknavnet"Skotfoss
Arbeidersamfund".Det blev krumtappeni stedetsvekstog utvikling.Ved hjelpav
basarer,innsamlingero.l. fikkde såpassøkonomiat de begymeå bygge eget hus i
januar 1896. Det sto ferdig barenoen månedersenere, i juni 1896. (..) De som
stiftet og fikk bygget Skotfos Arbeidersamfundvaralle innflyttere.Det vargode
Høyre-og Venstremenn,menogså radikalerebeller.Entingvaralle enige om:en
måtte lære mer; opplysning måtte til. Foredragog diskusjonervar fast på pro-
grammet. Eget bibliotek kom de igang med. Radikalismenmerktesogså innen
Samfunnet.Og ved årsmøtetden26. januar1906ble lagetmeldtinni DNA med 14
mot7 stemmer.

Vinteren 1948-49 jobbetjeg som snekker(..) En dag kommerdet inn en eldre
gubbe, som begynnerå prate.(..) Han haddekjentLindskoggodt (informantens
far, som var mangeårigkassereri foreningen)og de hadde hatt mange heftige
diskusjonersammen.Selv varhanhelhjertetvenstremann,menminfarhaddevært
den teoretiskeveileder i den nye sosialismensom snek seg inn. Liabakkenhadde
værtformannfor snekkerneved bedriften.(..) Da Arbeidersamfundetmeldte seg
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inn i DNA ble haninnkalttil dir.FangelSmith.De haddesamtaltom det som var
hendt,at de radikaleelementerhaddetattledelseni Arbeidersamfundet.Noe måtte
gjøres for å dempe den farlige utviklingenmed den voksende sosialismen. Dir.
Smithhaddeplanerklare,Liabakkenfikksine ordre.Det varikkenoenøkonomiske
problemer,o detble fartoversakene.(..)Alleredeen ukeetter(..) beslutningenom
innmeldelset DNA, sto deten storannonsei SkotfosAvis. "Opproptil Venstrepå
Skotfos". Det er datert6.2.06 og undertegnetav 50 menn. Og den 18.2.06 ble
VenstreforeningenkonstituertpåBedehuset.Ogallerede14.augustforelåtegninger
til nytt lokale og tomt varkjøpt.(..) Skotfoss fikk altsånytt lokale med skikkelig
scene med dekorasjoneri sluttenav 1906.Det vel tiårigeArbeidersamfundethadde
bare et stort lokale med en oppbygd plattformi det ene hjørnet,hvor eventuell
underholdningog musikkframførtes.Menlokaletvarnedslittog utenscene, og nu
fikken også konkurranseom utleie.I 1908velgersamfundeten komit som skal se
på mulighetenefor nybygg.(NEG29369 Skotfoss,Skien)

Folkets Hus ble først og fremstreist for å gi møtelokalerfor de radikalearbeiderfore-

ningene,som ofte måttefinneseg i å bli utestengtfrabådeskole og ungdomshus.I tillegg
til politiskmøtevirksomhet,ble de brukttil foredragsvirksomhet,kurser,aftenskoleunder-
visningog seinereogså som kinolokale.Endel haddeegne boksamlinger,og amatørtea-

tervirksomhetenbleetterhvertogsåen viktigaktiviteti disse foreningene.

Det vararbeidaraneved AlgårdUllvarefabrikksom reistedettehuset, trulegi året
1911. Då vardet farti laget for arbeidarane—og FolketsHus varflittig i brukfor
alle møterfordei sjølve, mendei leigadetog mykjeborttil andrelag og aktiviteter.
"Tumlokalet"som fabrikkenhaddebygd vargamaltog sers upraktisk,så Folkets
Hus overtokpå ein måte. Arbeidaranehaddestor Kvinnegruppasom haddesine
møte der. Derkom bygdekinosøndagskveldaneog synte framfilmar.Ofte danse-
kveldar,som mykjeungdomgjernevarmed på. Eg sjøl kjennerdet huset best frå
arbeideti losje "ArbeiderenesVem"dereg varmedfrå30-åratilkrigentokhusetfrå
alle. (NEG29269 Algård,Gjesdal)

PAindustristedeneog langsde storejernbaneanleggenevokstedetetterhvertopp mange

Folkets Hus. Slike jernbanehusførte noen stedertil en oppblomstringi lokalt fagfor-
eningsarbeid,og på slike stederfikk Folketshusen permanentkarakter.Andrevar rene

brakkersom ble revetnåranleggsarbeidemedrovidere:

Folkets hus lå ved svartelva,på Flekkani Jørstad.Det var statensom satte opp
huset for anleggsarbeidernepå Nordlandsbanen,for at de skulle ha et sted å være.
Det lå påhøyreside avjernbanenvedsteinfabrikken.Det ble bygd 1920-21og revet
igjendaanleggetvarferdig1924-25.Husetvari en etasjeog bygdpåpeler.Fargen
var rød. (..) Huset inneholdtsal, kjøkkenog gang. Husethaddescene i salen, og
det haddeto innganger,en til kjøkkenog en til sal. Husetble brukttil fagforenings-
møterforjernbanesluskenog til fest. På festenevardet anledningfor bygdefolkå
komme,noe de benyttetseg av. (NEG29604 Snåsa)

I bygdelagderdet alleredefantesungdomshus,oppstodet lettet spenningsforholdmel-

lom de frilynteog de radikaleungdomslagene.I Grani Opplandhaddemanplanerom
samarbeid,mendetskarseg:



9

1 styremøte 26. mars 1899 i Gran Arbeiderforening ble det framsatt forslag om å
bygge eget lokale, og det ble nedsatt en komiWtil å komme med overslag om hvor
mye et slikt hus ville koste. Gran ungdomslagholdt på denne tiden på med å bygge
Lindskjålv, og etter en henvendelse fra disse om å tegne aksjer i byggeforetagende,
falt spørsmålet til ro en stund. Men i møte 24. juni 1900ble det fattet beslutning om
å ikke gå med på ungdomslagets betingelser. Laget besluttet enstemmig å gå ti1
innkjøp av 2 mål jord av Jaren Saug. Pris pr. mål 60 kr. Og arbeidet på lokalet
Ringstad kunne ta til. (NEG 29656 Gran)

Konkurransen mellom de to foreningene kunne bli skarp. Ganske visst hadde de helt ulik

ideologisk plattform, men de aktivitetene som de kunne tilby ungdommen, skilte seg ikke

så sterkt fra hverandre, og derfor ble kampen om de "ubefestede sjelene" stor. Konkur-

ranseforholdet kom til utrykk gjennom de økenavnenesom husene rikk. Medlemmene av

"Ungdommen" i Fetsund kalte f.eks arbeiderlokalet for "Fellesslakteriet", og det levner

ikke mye tvil om hva slags holdning de hadde til arbeiderungdommen. Tilsvarende for-

hold fortelles det om på Nordre Land:

Jeg vet om et lokale —dette er revet og er ikke i min kommune —som ble kalt
"Slakteriet". En kan tenke seg hvorfor det hadde fått navnet. leg vil ikke stikke
under en stol, at det også på disse to lokalene som jeg har nevnt, kunne gå nokså
varmt for seg. Dog uten tap av menneskeliv.(NEG 29393 Nordre Land)

Spritflaska på innerlomma var et utbredt fenomenpå "fester på lokalet". Slik oppførsel ble

ansett som forkastelig og ødeleggende for lagsarbeid, og det hendte hus ble midlertidig

stengt for å få ryddet opp i forholdene. Selv om møte- og festkulturen hadde en annen

karakter før, skal vi ikke se bort fra at den sterke fokuseringen på fyll og usedelighet i

arbeiderlokalene kan ha blitt brukt for å dekke over en sterk frykt for sosialistenes sterke

framgang.

Arbeidfor edruelighet

Avholdssaken her i landet kan føres tilbake til midten av 1830-årene.De første organisa-

sjonene krevde opprinnelig bare avhold fra brennevin, mens måtehold skulle praktiseres

overfor andre alkoholslag. Totalavholdsprinsippetble innført av Asbjørn Kloster da han i

1859 stiftet den første totalavholdsforeningen. De to største totalavholdsforeningene var

DNT og Norges storlosje av 10GT.

Debatten om måtehold versus totalavhold ble også ført i Fyresdal, slik det fortelles om

her:

Prost J.L Quisling (far til Vidkun!) ville motarbeide drukkenskapen i bygda, og
gjekk i eit kyrkjelydsmøte i 1882 inn for å skipe eit fråhaldslag, dvs, han gjekk inn
for eit måteholdslag og fekk utarbeide lover for eit slikt. Men folket var ikkje nøgde
med det, og så fekk K.H. Kiland i eit nytt møte skipe eit nytt lag, med ei to-deling;
eit strengare a-lag og eit mildare b-lag. Losjen av 10GT vart arvtakar av det strenge
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laget. Denne hadde både vaksen- og barnelag med mange medlemer til ei god tid
etter krigen. Eige forsamlingslokale bygde dei og i 1937/38. (NEG 29458 Fyresdal,
Moland)

Arbeid blant barn og unge inntok en helt sentral plass i avholdslagenesvirksomhet. Barna

hadde sin egen avdeling av losjen, som gjerne haddeeget navn.

Avholdsforeningen ble jeg introdusert til gjennom en venninne. De holdt til i noe
som kaltes for "Godtemplaren". Der ble det lest høyt for oss om fulle fedre som
sloss og drakk opp alle pengene.Her lærte vi å spille teater. Efterat jeg hadde vært
der i tre måneder skulle jeg avlegge et avholdsløfte for livstid —11 år gammel. Jeg
var meget stolt over å få en stor hvit krave om skuldrene, og løp hjem for å fortelle
det. Stor var min forundring og skuffelse da mor forlangte at forstanderen tok mitt
løfte tilbake. Det ble mitt siste møte med "Godtemplaren". Godtemplaren holdt til i
fine lokaler som også ble leiet ut til selskaper.(NEG 29096 Stavanger/Oslo)

Avholdsarbeidet ser lenge ut til å ha vært konsentrert om byene. Det er på 20- 30-tallet vi

hører om at det bygges avholdslokaler på landsbygda. Et viktig unntak er Nordland. Der

kom arbeidet i gang tidligere.

Samarbeid mellom avholdslag og andre lag falt naturlig mangesteder.Derfor var det ikke

behov for å reise egne hus overalt. Arbeiderbevegelsen hadde sin egen gren av losje-

virksomheten —Verdandi —og deres møtevirksomhet hørte naturlig hjemme i Folkets

Hus. Noen steder holdt avholdslosjen møtenesine på bedehuset,andre steder var det mer

nærliggende å samarbeide med ungdomslaget.De to lagene haddeet felles engasjement i

arbeidet med leikarringen. I trakter der pietistene sto sterkt, kunne det oppstå mye disku-

sjon rundt leikarringarbeidet. Fra Værøy fortelles det om en puritansk prest som blandet

segopp i lagets arbeid:

Huset var eiet av losje Værøens Fremtid nr. 140 av International Order of Good
Templars. Den var stiftet bare 9 år etter at den første losje av IOGT var stiftet her i
landet. Som 10-åring ble jeg medlem i barnelosje Værøy Pryd (stiftet 1907), og min
første oppgave der var som kapellan. Siden hadde jeg forskjellige ombud, til jeg
som 16-åring gikk over i den voksne losjen. Der ble jeg valgt enten som sekretær
eller som redaktør av den håndskrevne avisen, og det var selvsgt fordi jeg likte å
skrive.(..) Bortsett fra at dansetilstelninger, kortspill og selvsagt bruk av alkohol var
strengt forbudt i huset, ble det leiet ut til vanlig bruk. Huset var nyttet av alle
aldersgrupper, men det var nok ungdommen som var de flittigste brukerne i min tid.
Det nærmeste som kan kalles "strid" om huset, var da det kom ny prest til øya i
begynnelsen av 30-åra. (..) Min far, som da var øverste leder for losjen, hadde
mange "sammenstøt" med presten,som særlig så med ublide øyne på folkedansen i
losjelokalet. Senereble han prestet stedder heimebrenning var en vanlig gesjeft. Da
endret han visst syn på avholdsarbeidet, men min far fikk aldri noen unnskyldning
fra prestemannen. (NEG 29457 Værøy, Lofoten)

Avholdslokalene ser ut til å ha blitt bygd utfra det samme mønsteret som de øvrige fore-
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ning derimot, stilte det seg anderledes.Avholdsarbeidet var omgitt av en rekke ritualer og
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seremonier. Laget var dessuten ordnet etter et hierarkisk prinsipp, og dette kom til uttrykk

bl.a i innredningen av lokalet.

Lokalet var panelt og malt innvendig. (..) Her var en scene. På den sto et kateter
fremst, og på hver side bak kateteret stod to bord. Ellers var tre bord plassert nede i
lokalet. Alle bordene, mener jeg, etter et bestemt mønster for møtene. De såkalte
ombudsmenn (de som var valgt til et oppdrag) satt på stoler. Ellers var det vanlige
løse benker etter begge langveggene.På ene veggen hang to ganske store bilder. Det
ene antydet leggetiden for barn. Ei stor klokke var hovedmotivet, og under sto skre-
vet: Barn på 8 år i seng klokken 8, siden ett kvarter senere for hvert år. Det andre
bildet forestilte to gutter. Den ene gutten til synelatende struttende av sunnhet, kraf-
tig og med frisk hudfarge. Den andre gutten tynn, blek og med innsunken bryst-
kasse og en sigarett i munnen. Et tydelig hint til oss i barnelosjen på hvordan niko-
tinen virket nedbrytende på oss.

Så var det regaliene. De hang i et skap og ble delt utover til alle medlemmene foran
hvert møte. Forskjellige størrelse for voksne og barn. Alle ombudsmenn fikk utdelt
rød regalie med forgylte bokstaver for hvilket verv de hadde. For de uten noe verv
var det kvite regalier. Dessuten hadde losjen eget flagg. Dette var et stort IOGT
emblem på kvit bunn. Ikke så ofte I bruk, men kom på topp ved større sammen-
komster som f.eks kretsmøter. Vet at det ble heist 17.mai, men ikke 1. mai. Det var
endel diskusjon nettopp om det. (NEG 30097 Rendalen)

I bygdelag der avholdsarbeidetkom igang relativt tidlig,kunne avholdslokalet få funksjon

som det dominerende forsamlingshuset på stedet. Da var det avholdslokalet som fungerte

som bygdas storstue, på samme måte som bedehuset eller ungdomshuset kunne spille en

slik rolle andre steder.

Alle lag i bygda fekk leige huset. Dei som nytta huset mest utanom laget var Indre
Ama Musikklag med sine øvingar og det frilynte ungdomslaget "Vidar". Frahalds-
laget og ungdomslaget brukte mykje folkeviseleik på tilskipingane sine. Dei hadde
årlege kurs i folkeviseleik og gamaldans. Vanlege dansetilstelningar var det strid
om. Ei tid fekk bygdelaga leige huset til 6 dansar for året. Ei tid var det forbode å ha
dans. Norsk bygdekino hadde filmframsyningarei tid. (NEG 29707 Indre Arna)

Rett etter krigen lå mye foreningsarbeid nede, og det viste seg vanskelig å blåse liv i av-

holdsarbeidet igjen mange steder. Lagenesyknet hen, og lokalene ble stående tomme eller

solgt til andre formål.

Reisingenav "Heimen"

For alle foreningene var det et stort løft å gå igang med bygging av eget hus. Det hadde

gått med fiere års arbeid med mangslungen virksomhet for å skrape sammen penger før

det første spadetaket kunne stikkes. Basarer i alle varianter var den viktigste innsamlings-

formen, og en spesiell type "evighetsbasar"beskrivesslik fra Søgne:

Selv husker jeg best basarene, og da i særlig grad evighetsbasarene som gikk uke
etter uke og avsluttet med en større festkveld der hovedgevinstene ble trukket. Da
var storesal og lillesalen stappfulle, og den sørlandske form for gambling nådde sitt
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høydepunkt. Jeg husker spesielt godt den vinteren jeg var 10 år og selvsagt til stede
på ovennevnte basar.Da såden store dokka skulle trekkes og det var åndeløsstillhet
i salen, var det mitt navn som ble lest opp. Enhver kan tenke seghva en 10-årig gutt
følte der han i påsyn av 200-300 mennesker gikk fram til podiet for å hente ei
DOKKE!

En annen gang hadde jeg 5 øre igjen en stund før trekning, og ettersom loddene
kostet 10 øre var det vanskelig å få plassert kapitalen. En kamerat av meg var
imidlertid i samme situasjon, og så tok vi "lodd på bok" og skrev beggenavnene. Vi
vant en duk sammen, og ble litt i villrede om hva vil burde gjøre. Men kameraten
min tok affære, og solgte duken til ei tante sammekvelden. Salget innbrakte kr. 3.-,
og for første gang etter en basargikk jeg hjem igjen med flere pengerenn jeg hadde
da jeg kom. (Kameraten min er i dag stor forretningsmann). (NEG 29381 Søgne)

Pengene som ble samlet sammen gjennom basarvirksomhet, loddsalg og annen innsam-

lingsvirksomhet gikk inn i et byggefond. Korgfester var en spesiell form for innsamlings-

virksomhet som ser ut til å ha vært spesielt populær i ungdomslagene:

For å samle inn penger til premier hadde vi kurvfester. Jentenelaga fine kurver av
papp og papir. Litt kake og kanskje en appelsin oppi. Disse ble auksjonert ut. Når
en da fekk kurven, kom gjenta som hadde laga den og var borddame til han som
hadde kjøpt den. Ingen visste hvem som hadde kurvene før gjenta kom med den.
Dette kunde vere spennendeselvfølgelig. Såvisstom en fekk kjøpe kurven en hadde
et spesielt øye til. (NEG 29686 Vegårdshei)

Når egenkapitalen hadde nådd et visst nivå, begyntearbeidet med fullfinansieringen: Man

kunne f.eks henvende seg direkte til personer man trodde hadde mulighet for å skyte inn

et større beløp. Det var ikke uvanlig at større bedrifter kunne bidra med en ordentlig sum

for å få reist et Folkets Hus, slik det fortelles fra Folldal. I Ål var det læreren som brukte

utradisjonelle metoder for å få byggearbeideti gang i ungdomslaget:

I 1921 fekk laget eit fint tilbod frå lærar Lars Gran: "No må dere halde basarar,
pakkefestar og andre ting som gir inntekt, og samla inn so mange pengar dere kan
greie til jonsok nesteår, so skal dere få tilsvarande beløp hjå meg. " Laget greidde å
samle inn 1000 kroner og fekk det same hjå Lars Gran. Dermed hadde dei eit
byggefond på 2000 kroner. (NEG 29429 Ål)

Salg av andelsbrev var svært vanlig, og rundt århundreskiftet kunne et andelsbrev lyde på

10 kroner. Den siste delen av finansieringen skjedde helst i form av lån hos private eller

banklån. Utgiftene forbundet med tomtekjøp var små, for tomta ble enten solgt for en

symbolsk sum eller skjenket foreningen i gave.Tomtespørsmålet var ellers ofte en disku-

sjon for seg. Sentral beliggenhet ble gjerne tillagt vekt; men ikke alltid, slik dette eksem-

pelet fra Steigen viser:

Tomt ble gitt av grunneieren og ble lagt i en utkant av bygda for ikke å forstyrre
nattesøvnen for naboene.Skytterbanen lå ogsålike ved". (NEG 29424 Steigen)

Lokalpatriotiske forhold spilte sterkt inn ved tomtevalg, og det kunne gå hett for seg når

den endelige avgjørelsen om beliggenhetenskulle fattes. Enkelte stederkom man aldri til
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enighet. Uenigheten kunne føre til en alvorlig splittelse som i verste fall førte til at laget

ble delt i to, hvor hver fraksjon endte opp med å bygge sitt eget hus.

Nordskogen ungdomslag bestod av medlemmer både frå Oppdal og Gisnåsen i
Rennebu. Sist i 20-åra vart det bestemt at det skulle byggast nytt hus. Tomta fekk vi
ikkje ha lenger, så det nye huset måtte byggast anten lenger nord eller lenger sør.
Etter lang og hissig tautrekking synte det seg at det ikkje var råd å bli samde om
kvar det nye huset skulle stå, så enden på visa vart at ungdomslaget vart delt i to
etter bygdegrensa. Oppdalingane bygde eit flnt arkitektteikna hus rett opp for
Fagerhaug stasjon. Skogtun heiter det. Huset var ferdig i 1929. Seinare byggde
Rennbygdene seg nytt hus i Gisnåsen. (NEG 29427 Oppdal)

At det vart bygt to hus for den nedre delen (av dalen), skuldast vel og mykje at ein
ikkje vart einige om sams stad. (NEG 29463 Luster)

Byggekostnadene ønsket man selvsagt å holde på så lavt nivå som mulig. Hadde

foreningen medlemmer som var byggekyndige, var de selvskrevne medlemmer av den

byggekomiteen som ble nedsatt. Hvis bøndene hadde anledning til å gi gratis tømmer, var

dette en måte å holde byggekostnadene nede på. Slike gaver var mest vanlig ved bygging

av bedehus og ungdomshus; de eiendomsløse arbeiderne hadde kun arbeidskraft å sette

inn. Så langt det lot seg gjøre, bidro flest mulig med dugnadsinnsats. Byggeprosessen

avhang alltid av en stor dugnadsinnsats fra medlemmenes side. Mange hus ble faktisk

reist omtrent utelukkende på dugnad, og det lot seg gjøre fordi foreningen har vært

selvforsynt med håndverkskyndigemedlemmer,som gikk inn med gratisarbeid.

Og så begynte alvoret. Nå skulle det bygges hus. At vi turde, vi var jo bare en liten
flokk ungdommer. Vi hadde ingen kunnskaper, ingen erfaringer. Helt ned i 15
årsalderen var denne flokken. I 1932satte vi i gang. Tomten skulle graves ut. Den
gangen var det ingen gravemaskiner. Hakke, spade og trillebir var redskapene. Det
tok oss hele sommeren å grave ferdig. Resultatet var et stort hull i jorden. Og det
manglet ikke på fleip fra voksne personer. De trodde nok at det skulle bli med hul-
let, men den gang ei. Sommeren etter fikk vi noe hjelp til forskallingen, og så satte
vi i gang med å støpe mur og kjellergulv. Blandemaskiner kjente vi ikke til. På en
stor platting blandet vi sement, sand og vann. Inne i forskallingen la vi "prosent-
stein" og med trillebåra tømte vi "bruk" ned i. Da høsten kom var støpearbeidet fer-
dig. Vi dekket muren til med halm, for at den ikke skulle fryse på vinteren. To
somre hadde gått med til disse arbeidene. Og fortsatt måtte vi tåle fleip og fantord
fra voksne mennesker. De trodde fortsatt ikke på at det noen gang ville bli hus av
dette. Den tredje sommeren kom, og nå var det snekkerarbeidetsom sto for tur. Hit-
til var arbeidet utført på dugnad av unge mennesker. Men nå fikk vi hjelp av en
byggmester og to snekkere. Og, kort fortalt, ved årsskiftet 1934-35 var huset ferdig
til innflytting. (NEG 29452 Kambo)

Husbyggingen var det klart største enkeltprosjekten forening kunne gå i gang med. Fordi

det forutsatte store løft og mye selvforsakelse fra alle medlemmene, var arbeidet med å

reise "heimen" i seg selv et viktig bidrag til å styrke samholdet og fellesskapsfølelsen

innad i foreningen.
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Det forekom at eldre hus ble revet og fiyttet og satt opp igjen et annet sted. 1moderne ord-

bruk ville vi snakke om gjenbruk. På den måten skaffet lagene seg billige materialer.

Lafteteknikken, som fortsatt var en ganske utbredt bygningsteknikk på landsbygda,

gjorde at både riving og gjenoppføring kunne foretas uten at for mye materialer ble

skadet.

Nedre Heidal ungdomslag hadde nok vore i drift frå lenge sida, ca. 1915. Det vart
bygt nytt skulehus i krinsen umkring 1920,og ungdomslaget fekk kjøpt det gamle
skulehuset. Det var flytta umkring 1930-35og vart da nytta som forsamlingshus, og
ein kjenner også til at det vart halde snekkerkurs og sykurs der. Huset hadde namnet
Granheim og vart seinare flytta enda ein gong og heter nå Øytun. (NEG 29389
Nedre Heidal, Vågå)

Et gammelt hus ble revet og fraktet hit fra Velfjord. Det var medlemmer av Tjøtta
ungdomslag som dro avsted med ei skøyte for å utføre jobben, både kvinner og
menn var med. (NEG 29495 Alstahaug)

I noen tilfeller kjøpte lagene ei låve, brakke eller andre bygninger som sto til nedfalls. Den

mest originale framgangsmåten må vel ha vært denne:

Eydehall ble reist 1936 av Gjerstad Ungdomslag som før hadde hatt sitt tilhold i
Almistaua. Materialer fikk laget ved å rive stillaset til Gjerstad Bro, den høyeste på
Sørlandsbanen. (NEG 29602 Gjerstad)

Det ser også ut til at foreningslokaler "har gått i arv" mellom ulike foreninger. Det

forekom at arbeiderlokaler ble kjøpt av avholdslosjer og omgjort til avholdslokaler

(Grimstad, Borgestad) og at bedehus ble gjort om til ungdomshus (Sogndal). Arbeiderlo-

kalet i Grimstad ble f.eks. overtatt av en kristelig ungdomsforening:

Vi barn måtte på søndagsskole, vi gutter dessverre ofte med liten entusiasme. Det
var mye annet som fristet i den alderen. Vi gikk først på Bedehuset, men havnet
senere i KFUM som hadde sitt lokale på Lillerore med en praktfull utsikt over byen,
havnen og langt tilhavs. Men der var værhardt. 1høst- og vinterstormene merket vi
ofte hvordan huset ristet og knaket i de verste kastene. Det var imidlertid et godt
hus, bygget like før århundreskiftet da store skibsverft i Grimstad og på Fevig
beskjeftiget mellem 300 og 500 arbeidere alene. Fevig fikk sitt eget Folkets Hus og i
Grimstad reiste Arbeiderforeningen sitt store hus på Lillerore, dels ved dugnad. Da
verftsindustrien stagnerte, gikk foreningen i oppløsning i Grimstad og KFUM
kjøpte det for 7000 kr. Det var billig for et hus som passet utmerket da det jo var
innredet med forsamlingslokale. (NEG 29366 Grimstad)

I enkelte bygdelag har det aldri funnes forsamlingshus. Da har ulik type møtevirksomhet

gjerne foregått i skolebygningen. Slike bygdelag representerer likevel et lite fåtall. Rege-

len har snarere vært at bygda har hatt to eller fiere forsamlingshusav ulik type.
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Ideologisk klimaskifte

Forsamlingshuseneharhatten felles funksjonsom rammerundtideologisk virksomhet.

Innholdeti budskapetforeningene formidletharimidlertidvært svært forskjellig. Av-

holdslokaletvaret sted hvor manvarsamlet for å innlæremoralskog edruelig adferd. I

ungdomshusetvarmansamletfor å bli kjentmedog dyrkesin nasjonalearv, i bedehuset

for å styrkes i sin tro og oppøves i nestekjærlighet,og i Folkets Hus for å fremme sin

gruppetilhørighetog tropåegenverdog solidaritet.Den felles funksjonensom samlings-

sted, som et trygt forankringspunkti en raskomskiftelig verden, kom klart til uttrykk

gjennomnavneskikken,for illustrerendenoker kombinasjonerav suffikset "heim"en av

de vanligstekombinasjonenei husnavn.

De gamle ungdomslageneble stiftetrundtårhundreskiftet,og her på Engeløya var
det i sin tid4 slike ungdomslag,deralle haddesitt forsamlingslokale.Disse lokalene
var: "Nordheim","Fjordheim","Steigarheim"og "Fagerheim".I dagligtale ble de
oftest omtaltsom "ungdomshuset".(NEG29488 Steigen)

Det fins en gruppe særegne husnavnsom Betel, Arbeideren,Valhall, som tilkjennegir

ideologisk tilhørighet, men det forekommerogså en gruppe felles navn: Fredheim,

Solvang,Vonheim,som blirknyttettil bådearbeiderlokaler,ungdomshusog losjelokaler,

og som antyderat forsamlingshuseter et element i foreningsvirksomheten,som er likt

uavhengigav ideologisk bakgrunn.

Den store byggeaktiviteteninnenforforeningslivetavtoketterandreverdenskrig.Gjen-

reisningsarbeidetkrevdemye innsats,og landetvarpregetav storvaremangelsom varte

langt inn i 50-årene. Dessuten skjedde det et "ideologisk klimaskifte" i etterkrigens

Norge. Klassemotsetningerog ideologisk uenighetble nedtont,og det ble fokusert på å

stå sammenskulderved skulderfor å bygge opp velferdsstaten.Det ble ikke lenger noe

mål at hver foreningskulle hasitteget hus.Ulike foreningerkunnegå sammenog derved

få et tilsvarendebedreog størrehus, og statenbidromed tilskudd.Sværtmange forsam-

lingslokalerforsvanti denneperioden.GamleMyrvangi Fåbergvarett av dem:

Etterkrigenvartdet sett størrekravtil forsamlingshus.Det offentlege kom inn med
sine vilkårom scene med kravfråRiksteatretom garderoberog sanitæranleggog
ventilasjon. Myrvangvartfor gammmeldags.Lagetsåg seg ingen utveg til å gå i
gang med eit slikt prosjektåleine. I 1969 var planerom eit bygdahus for kretsen
kome så langt at ungdomslagetmåtteta ei avgjerdom kva som skulle gjerast med
Myrvang.To forsamlingshusi kretsenvardet ikkjeromfor. Men det vareit vondt
vedtakå vera med på for dei eldre medlemanesom nåikkjehaddenoe annanutveg
enn å måttekvitte seg med gamle Myrvang.Lagetgjekkmed i det nye andelslaget
Østre Gausdal Bygdahus. Sit første møte hadde laget i det nye huset 21/1-1970.
Gamle Myrvang hadde gjort si gjerning og hatt si tid. På den gamle tomta til
Myrvangståri dageit nyttbolighusmedplenog hage. (NEG29594 Fåberg)
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Ungdomshus, arbeiderlokaler og bedehus var en helt selvfølgelig del av miljøet både på

landsbygda og i byene før krigen. 1dag er det først og fremst bedehusene som står, et

ombygd ungdomshus her og der, mens de lokale Folkets Hus er blitt sentralisert bort og

erstattet av herre, men mer monumentale bygg. Nye kulturbygg har overtatt: samfunns-

hus, grendehus, kulturhus. I bilens og fjensynets tidsalder har slike bygninger både fått

et annet innhold og en ny funksjon i forhold til den rollen som forsamlingshusene hadde

tidligere.
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